
سرخط خبر

مطالبه دروغین تأمین اجتماعی 
از بنگاه های اقتصادی

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی تهران گفت: بیمه های تأمین 
اجتماعی به جای تسهیل روند تولید، مطالبه های 
دروغین از بنگاه های اقتصادی و تولیدی دارند. به 
گزارش »وطن امروز«، اس��دالله عسکراولادی در 
بیست وهشتمین نشست هیات نمایندگان اتاق 
تهران پس از ارائه گزارش��ی از اقدامات س��ازمان 
تامین اجتماعی ازجان��ب ولی الله افخمی معاون 
اقتص��ادی این س��ازمان افزود: ۲۵ س��ال پیش 
کارگ��ری در کارخان��ه بوده ک��ه هم اکنون فوت 
ش��ده است و تسویه حس��اب های این کارگر هم 
به صورت کامل انجام ش��ده اما تامین اجتماعی 
مدعی اس��ت بیمه این کارگر باید بابت ش��غل 
سخت پرداخت می شده اس��ت. وی افزود: بابت 
این موضوع ۶ میلیون تومان جریمه صادر ش��ده 
و از آنج��ا که این مبلغ جریمه پرداخت نش��ده، 
ماش��ین آلات آن کارخانه توقیف شده است، در 
حالی ک��ه اصلاً بیمه تامین اجتماعی حق توقیف 
مگر با رأی دادگاه را ندارد. وی ادامه داد: فریاد ارز 
تک نرخی را سال هاست می شنویم اما هنوز دولت 
نتوانسته اس��ت ارز را تک نرخی کند. وی با بیان 
اینکه صادرکنن��دگان با این وضعیت نمی توانند 
برنامه ریزی صادراتی داش��ته باش��ند، افزود: هر 
کالای��ی که صادر می ش��ود، ح��دود ۶ ماه طول 
می کشد پول کالای صادراتی بازگردد، درحالی که 
صادرکننده نمی داند نرخ ارزش پس از ۶ ماه چقدر 
است. این فعال اقتصادی ادامه داد: صادرکنندگان 
با این وضعیت به س��مت بیکاری می روند از این 
رو بهترین شغلی که برای صادرکنندگان پیشنهاد 
می دهم، این است که پول شان را در بانک بگذارند 
و س��ود ۲۳ درص��دی بگیرن��د. در همین حال 
ولی الله افخمی راد، معاون اقتصادی سازمان تأمین 
اجتماعی گفت: مصارف این سازمان پارسال ۶۲ 
هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان ولی درآمد آن ۵۱ هزار 
میلیارد تومان بود. وی با تأکید بر اینکه سازمان 
تأمین اجتماعی برای تأمین مالی به دنبال فشار 
به بخش خصوصی نیس��ت، اف��زود: به جای آن 
س��عی داریم با برگزاری جلسات مطالبات مان را 
از دولت دریافت کنی��م و از بخش خصوصی در 
این رابطه تقاضای کمک داریم. وی با بیان اینکه 
خدمات بیمه تامین اجتماع��ی به 4۱ میلیون و 
۳۱۵ هزار نفر از جمعیت کش��ور ارائه می ش��ود، 
گفت: ب��ه عبارتی بی��ش از ۵۰ درصد جمعیت 
کشور تحت پوشش سازمان است.  افخمی بیان 
داشت: ۳ میلیون و ۸4۸ هزار نفر بیمه شده اصلی 
س��ازمان و ۲۲ میلیون نفر هم بیمه شده تبعی 
هستند. وی با بیان اینکه منشأ بدهی های دولت 
به س��ازمان تأمین اجتماعی ۳ درصد حق بیمه 
دولت و ۲ درصد حق بیمه حرف و مش��اغل آزاد 
و ۲۰ درصد حق بیمه س��ربازی است، گفت: در 
مجموع سازمان تامین اجتماعی 9۲ میلیارد تومان 

از دولت مطالبه دارد. 

مخالفت کمیسیون اقتصادی مجلس 
با تفکیک وزارتخانه ها

اقتصادی مجلس  س��خنگوی کمیس��یون 
شورای اسلامی از مخالفت کمیسیون متبوعش 
با کلیات لایحه اصلاح بخش��ی از ساختار دولت 
مخالف��ت کرد. رحی��م زارع در گفت وگو با خانه 
ملت، درباره جلسه کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اس��لامی گفت: لایحه اصلاح بخشی از 
ساختار دولت توسط اعضای کمیسیون بررسی 
و نظرات نمایندگان درباره این لایحه مطرح شد.  
نماینده مردم آب��اده، بوانات و خرم بید ادامه داد: 
لایحه بخشی از س��اختار دولت درباره تفکیک 
وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و وزارت 
راه وشهرسازی و تش��کیل وزارتخانه های جدید 
از س��وی دولت اس��ت. زارع تصری��ح کرد: یکی 
دیگر از اهداف این لایحه به منظور س��اماندهی 
امور جوانان این اس��ت که سازمان ملی جوانان 
شخصیت حقوقی داش��ته باشد. وی یادآور شد: 
پس از بررس��ی ها و رای گیری درباره ابعاد لایحه 
بخشی از ساختار دولت، در کمیسیون اقتصادی، 
کلیات این لایحه در کمیس��یون تصویب نشد. 
همچنین لایحه تفکیک وزاتخانه ها در کمیسیون 

صنایع و معادن مجلس نیز رد شد.

کشف ۲ پنیر خارجی غیراستاندارد 
مدیر کل استاندارد اس��تان تهران با اعلام 
خبر کشف ۲ برند پنیر خارجی غیراستاندارد 
در مراک��ز خرید لوکس ش��هر ته��ران، درباره 
مص��رف پنیره��ای خارج��ی هش��دار داد. به 
گزارش تسنیم، مس��لم بیات افزود: در جریان 
بازرسی های بازرسان استاندارد از فرآورده های 
غذای��ی مراکز خرید لوکس ش��هر ته��ران، 7 
نمونه پنیر واردات��ی از این مراکز نمونه برداری 
و آزمون ش��د. بیات تشریح کرد: پنیر پروسس 
 ورق��ه ای از کش��ور ام��ارات ب��ا ن��ام تجارتی

 PUCK CO در آزمون استرول و پنیر موزارلا 
 )پنیر پیتزا( ساخت کشور ایتالیا با نام تجارتی
آزم��ون  در   PERFECT ITALIANO  
میکروبیولوژی مردود و غیراستاندارد اعلام شد.

 قائم مقام وزیر راه وشهرسازی با تاکید بر اینکه 
طرح مس��کن مهر به لحاظ ساخت هیچ مشکل 
مالی ندارد، گفت: تاکنون 4۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان برای پروژه ها پرداخت ش��ده و مابقی نیز 

متناسب با پیشرفت فیزیکی پرداخت می شود.
 معاون سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
با اعلام اینکه از ۱۰۰۰ معدن بزرگ کشور مواد 
معدنی بدون وزن شدن بارگیری و روانه جاده ها 
می ش��ود، گفت: ورود و تردد ناوگان عمومی بار 
بدون توزین و مشخص ش��دن وزن در جاده ها 

ممنوع می شود.
 آرش محبی ن��ژاد، دبیر انجمن صنایع همگن 
نیروی محرکه قطعه س��ازان خ��ودرو گفت: در 
گذشته خودروسازان سرمایه گذاری های کلان 
بلندم��دت بدون بازده مانند خرید س��هام های 
غیرمولد را به صورت دستوری انجام داده اند که 
در مجموع ۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه این 

صنعت را بلوکه کرده است.
 خزانه داری کل کش��ور در بخشنامه ای، نحوه 
صدور اوراق تسویه خزانه برای تسویه بدهی ها و 
مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی خصوصی و 

تعاونی را به دستگاه های اجرایی اعلام کرد.
 یانه��اپ خب��ر داد: »پ��ارک ج��ان یانگ« از 
مس��ؤولان ارشد شرکت »س��امبو موتورز« کره 
جنوب��ی گفت: قرار اس��ت ب��زودی کره جنوبی 
به عنوان تامین کنن��ده اصلی قطعات خودرو در 

ایران، روسیه، هند و مکزیک حاضر شود.
و  مصرف کنن��دگان  حمای��ت  س��ازمان   
تولیدکنن��دگان اعلام کرد: ادام��ه نظارت های 
اعمالی تاکنون منجر به شناسایی و جمع آوری 
کولره��ای غیراس��تاندارد در برخی اس��تان ها 
ازجمل��ه ق��م، کرمان و فارس ش��ده اس��ت. به 
مصرف کنندگان توصیه می ش��ود هنگام خرید 
از وجود علامت استاندارد معتبر درج شده روی 
محصول اطمینان حاصل کنند و جهت استعلام 
اعتبار پروانه مربوط نس��بت به ارس��ال کد ۱۰ 
رقمی حک ش��ده زیر نشان استاندارد محصول 
به سامانه پیامکی سازمان ملی استاندارد ایران 
باش��ماره ۱۰۰۰۱۵۱7 اقدام و در صورت تایید 

اقدام به خرید کنند.
 دستورالعمل مشوق های کارفرمایی برای ایجاد 
فرصت های شغلی جدید توسط کارفرمایان هفته 
آینده از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به اس��تان ها ابلاغ می ش��ود. »طرح  کارورزی«، 
»مهارت آموزی در محی��ط کار واقعی«، »طرح 
تکاپ��و« و »ط��رح مش��وق های کارفرمایی« 4 
ط��رح اش��تغالزایی وزارت کار در قال��ب برنامه 
جامع اشتغال فراگیر است که طرح مشوق های 
کارفرمای��ی با هدف حمایت از کارفرمایان برای 

جذب نیروی کار جدید طراحی شده است.

کارگران و بیکاران فقیرند

در کلانشهری مانند تهران هزینه یک زندگی 
معمولی ۳ میلیون تومان اس��ت، این در حالی 
است که کارگر حدود یک میلیون تومان حقوق 
می گیرد. س��لمان خدادادی، عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس در گفت وگو با تسنیم با بیان 
اینکه بیکاری مهم ترین دلیل فقر است، گفت: 
نمی توانیم به صورت دقیق مشخص کنیم چند 
نفر زیر خط فقر هستند اما افزایش بیکاری به 
منزله افزایش فقر است. وی با بیان اینکه تنها 
راهکار مبارزه با فقر، مقابله با بیکاری است، افزود: 
در حال حاضر حدود ۲۵ درصد فارغ التحصیلان 
و 4۰ درص��د از افراد جوی��ای کار بیکارند و از 
سوی دیگر فارغ التحصیلان دانشگاهی هیچ گونه 
مهارتی ندارند و به همین دلیل نرخ بیکاری در 
میان این قشر بالاس��ت. وی با تأکید بر اینکه 
مطابق آماره��ای غیررس��می در حال حاضر 
حدود ۶ تا ۱۰ میلیون بیکار در کش��ور وجود 
دارد، بیان کرد: با توجه به اینکه آمار  اش��تغال 
با ملاک هایی مانند کار کردن یک س��اعت در 
هفته تهیه می ش��ود، بنابرای��ن می توان گفت 
تعداد بیکاران بالاست. خدادادی با بیان اینکه 
جامعه ای که نرخ بیکاری بالا دارد بدون ش��ک 
فقر در آن حاکم اس��ت، گفت: در حال حاضر 
حقوق و دستمزد برخی افراد کفاف هزینه های 
زندگی آنها را نمی دهد. در کلانش��هری مانند 
تهران فردی می تواند یک زندگی نسبتاً عادی 
داشته باش��د که درآمدی بیشتر از ۳ میلیون 
تومان داش��ته باشد در حالی که اکنون نیروی 
کار حقوقی نزدیک به یک میلیون تومان دریافت 
می کند، بنابراین در فقر به سر می برد. وی ادامه 
داد: برداش��ت یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
از صندوق توس��عه ملی با هدف ایجاد اشتغال 
پایدار در مناطق روس��تایی و عشایری اقدامی 
مثب��ت در جهت کاهش فقر مردم این مناطق 
است. با نظارت درست می توان گام های موثری 
در بهبود وضعیت اقشار نیازمند و ایجاد کسب 
و کار روس��تایی و رون��ق مراکز جدید تولیدی 

برداشت.

بیمه

3اقتصاد

گروه اقتصادی: روز گذشته رئیس کل بانک مرکزی 
در مجلس حاضر شد و در جلسه غیرعلنی گزارشی 
از روند رسیدگی به مشکلات سپرده گذاران موسسات 
اعتباری داد اما گویا این جلسه غیر علنی نیز نتوانست 
نمایندگان مجلس را مجاب کند که دولت در قبال 
س��پرده گذاران وظیفه خود را به درستی انجام داده 
است. به گزارش »وطن امروز«، روز گذشته در جریان 
گزارش سیف در جلسه غیرعلنی مجلس، لاریجانی از 
آن جلسه بیرون آمد و سخن از مهلت یک هفته ای به 
دولت برای حل مشکل موسسات اعتباری داد غافل 
از اینکه دولت یازدهم ماه هاست با این مشکل دست 
به گریبان اس��ت و حل یک هفته ای این مشکل آن 
هم به دست مسؤولانی که خود دچار تخلف شده اند 
بعید است. همین چند روز پیش بود که پورابراهیمی 
از مسجل شدن تخلفات بانک مرکزی در مواجهه با 
س��پرده گذاران کاسپین خبر داد و اعلام کرد پرونده 
تخلفات به قوه قضائیه ارسال می شود. حالا بعد از آن 
سیف در جلسه غیرعلنی ای سخنرانی کرد که آنچنان 

آرام هم نبود.
مهلت یک هفته ای ■

رئی��س مجل��س ش��ورای اس��لامی از مهل��ت 
یک هفت��ه ای قوه مقننه به بان��ک مرکزی برای حل 
هرچه س��ریع تر مش��کل س��پرده گذاران موسسات 
مالی و اعتباری س��خن گفت. علی لاریجانی در آغاز 
جلسه علنی دیروز مجلس ش��ورای اسلامی، گفت: 
از س��اعت ۸ صبح با حضور رئیس کل بانک مرکزی 
برای رس��یدگی به مش��کلات مردم و کسانی که در 
موسس��ات مالی و اعتباری س��پرده گذاری کرده اند، 
جلسه غیرعلنی داشتیم. نماینده مردم قم در مجلس 
افزود: معضل موسسات مالی از سوی مجلس توسط 
آقای پزش��کیان دنبال می ش��ود که در این جلسه 
گزارش��ی ارائه کرد و رئی��س کل بانک مرکزی نیز 
تدابیرش را اعلام کرد، همچنین تعدادی از نمایندگان 
نیز راه حل های پیشنهادی خود را برای حل  مشکل 
ارائه کردند. رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: در مجلس این نظر اعلام شد که در اسرع وقت 
به نحو عام این مشکل باید حل شود. برای این کار اگر 
نیاز به تصمیم گیری مجلس و سایر بخش های کشور 
بود تا هفته آینده نظر خود را به دولت اعلام کنند و 
اگر دولت توانست مشکل را حل کند، این کار را انجام 
دهد. لاریجانی تاکید کرد: از بانک مرکزی خواستیم 
با سرعت این مشکل را حل کند. امیدوارم در هفته 

آینده این مشکل حل شود.
جزئیات جلسه دیروز مجلس و سیف ■

 نماین��ده مردم خمینی ش��هر جزئیات جلس��ه 
غیرعلنی مجلس با حضور رئیس کل بانک مرکزی 
برای بررس��ی وضعیت موسس��ه کاسپین را تشریح 
ک��رد. محمدج��واد ابطحی درباره جزئیات جلس��ه 
غیرعلنی مجلس شورای اس��لامی با حضور رئیس 

کل بانک مرکزی برای بررس��ی وضعیت موسسات 
مالی و اعتباری غیرمجاز گفت: طبق اظهارات رئیس 
کل بانک مرکزی س��ود و اصل پول سپرده گذارانی 
که تا تاریخ اول ش��هریورماه سال 94 سپرده گذاری 
کرده اند پرداخت خواهد ش��د. وی ادامه داد: س��یف 
تأکید کرد سعی می کنیم اصل سپرده 9۰ درصد از 
سپرده گذارانی که از سال 94 به بعد در این موسسات 
س��رمایه گذاری کرده اند را بازگردانیم. ابطحی افزود: 
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد برخی دارایی های 
موسسه مالی و اعتباری کاسپین به تازگی کشف شده 
است که بانک مرکزی برای پرداخت سپرده های مردم، 
آنها را نیز نقد خواهد کرد. نماینده مردم خمینی شهر 
تصریح ک��رد: رئیس کل بانک مرکزی از نمایندگان 
خواست به مردم امید دهند که مشکل شان به زودی 
حل خواهد ش��د. عضو کمیس��یون انرژی مجلس 
شورای اسلامی گفت: ولی الله سیف، رئیس کل بانک 
مرکزی در جلسه غیرعلنی مجلس توضیحاتی درباره 
نحوه پرداخت پول سپرده گذاران موسسات اعتباری 
بیان کرد. حجت الاس��لام والمس��لمین عبدالحمید 
خدری روز سه ش��نبه در گفت وگو با ایرنا با اشاره به 
جلسه غیرعلنی دیروز مجلس گفت: ولی الله سیف، 
رئی��س مدیرکل بانک مرکزی برای ارائه توضیحاتی 
درباره موسسات اعتباری از جمله آرمان، کاسپین و 
فرشتگان در جلسه غیرعلنی مجلس شورای اسلامی 
حضور یافت. وی افزود: س��یف در این جلس��ه بیان 
ک��رد که پول س��پرده گذاران تا س��قف ۵۰ میلیون 
توم��ان بدون س��ود در حال پرداخت اس��ت که به 
مرور دریافت می کنند. عضو فراکسیون امید مجلس 
تصریح کرد: این موضوع شامل نزدیک به 9۳ درصد 
سپرده گذاران این موسسات می شود. نماینده مردم 

بوشهر در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: سیف 
در این جلس��ه بیان کرد که در مرحله دوم نیز پول 
سپرده گذاران تا س��قف ۱۰۰ میلیون تومان به آنان 
پرداخت خواهد ش��د. خدری افزود: در این جلس��ه 
جمعی از نمایندگان توضیحاتی درباره وضعیت این 
موسسات اعتباری بیان کردند و خواهان رسیدگی هر 

چه سریع تر به وضعیت آنان شدند. 
اعتراض برخی نمایندگان به گزارش سیف  ■

نماین��ده مردم به��ار و کبودرآهنگ در مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: گزارش ارائه شده توسط 
رئی��س کل بان��ک مرک��زی در جلس��ه غیرعلنی 
مجلس درب��اره پرداخت مطالبات س��پرده گذاران 
موسس��ات مالی اعتراض نماین��دگان را به همراه 
داش��ت. محمدعلی پورمختار، نماینده مردم بهار و 
کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با فارس، با اشاره به جلسه غیرعلنی دیروز مجلس، 
گفت: ولی الله س��یف، رئیس کل بان��ک مرکزی در 
جلس��ه غیرعلنی امروز )دیروز( مجلس گزارش��ی 
را درباره اقدامات انجام ش��ده برای س��پرده گذاران 
موسس��ات مال��ی و اعتب��اری در جه��ت پرداخت 
مطالبات آنها ارائه داد که اعتراض نمایندگان حاضر 
را به همراه داشت. وی افزود: سیف در گزارش خود 
عنوان کرد مطالبات سپرده گذاران موسسات مالی 
که با مش��کل مواجه ش��ده اند تا سقف ۵۰میلیون 
پرداخت شده اس��ت و در حال انجام امور هستیم. 
نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای 
اسلامی اظهار داش��ت: رئیس کل بانک مرکزی با 
ارائه آمار غیرشفاف درباره میزان تخلف انجام شده 
در ارتباط با این موسسات مالی گفت بانک مرکزی 
به دنبال ساماندهی موسسات مالی و اعتباری است 

و ب��ه طور کل گ��زارش وی را می توان یک گزارش 
غیرواقعی و یکس��ویه دانس��ت. پورمختار در پایان 
خاطرنش��ان کرد: همچنین در این جلسه مسعود 
پزشکیان، نایب رئیس اول مجلس نیز مطالبی را در 
این باره مطرح کرد که در واقع می توان صحبت های 
وی را کپی ب��رداری از صحبت های رئیس کل بانک 
مرک��زی دانس��ت و حرف های وی تک��رار گزارش 
ناصحیح و غیرواقعی س��یف بود. همچنین تسنیم 
گ��زارش داد پس از اینکه علی لاریجانی  زنگ آغاز 
جلسه علنی پارلمان را به صدا در آورد، ولی الله سیف 
قص��د خ��روج از صحن علنی را داش��ت که برخی 
نمایندگان با جمع ش��دن دور وی تلاش داش��تند 
آخرین رایزنی ها را درباره مش��کلات رخ داده برای 
موسس��ات مالی با رئیس کل بانک مرکزی داشته 
باشند.  در این بین ش��ماری از نمایندگان بشدت 
به ولی الله س��یف اعتراض می کردن��د که حتی در 
مقطعی درگیری لفظی بین رئیس کل بانک مرکزی 
و یکی از نمایندگان ایجاد شد که برخی نمایندگان با 
وساطت مانع از درگیری های بیشتر شدند و ولی الله 

سیف را به بیرون پارلمان راهنمایی کردند.
آیا دولت می تواند؟ ■

با همه حاشیه ها، سیف روز گذشته گزارش خود 
را ارائه کرد و اعتراض نمایندگان هم ادامه داشت اما 
چیزی که عجیب اس��ت اینکه بانک مرکزی ای که 
نتوانسته در مدت ۶ ماه از پس مشکل سپرده گذاران 
کاس��پین بر آید و مشکلات موسسات جدید هم بر 
مش��کلات قبلی افزوده ش��ده چگونه می خواهد در 
مدت یک هفته این مشکلات را رفع کند؟ مجلس 
اعلام کرده اگر دولت نتواند در هفته آینده کاری کند 

خود دست به کار خواهد شد. آیا دولت می تواند؟

سیف درباره آخرین وضعیت سپرده گذاران مؤسسات مالی و اعتباری در جلسه غیرعلنی مجلس گزارش داد و جنجال درست کرد

اولتیماتوم یک هفته ای مجلس به بانک مرکزی
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لایحه

گروه  اقتصادی: بیست و هشتمین 
نشس��ت هیات نماین��دگان اتاق 
بازرگان��ی، صنای��ع، مع��ادن و کش��اورزی تهران با 
دستور جلس��ه بررس��ی انتظارات بخش خصوصی 
از دولت دوازدهم و ترکیب کابینه در طبقه هش��تم 
س��اختمان ش��ماره یک اتاق تهران برگزار ش��د و 
در ادام��ه نمایندگان بخش خصوص��ی به بیانیه ای 
رای مثب��ت دادند که بر لزوم انج��ام کار مطالعاتی 
 دقی��ق درباره تفکی��ک وزارتخانه ها تاکید داش��ت. 
به گزارش»وطن ام��روز« اعضای هیات نمایندگان 
بخش خصوصی از دولت و مجلس خواس��تند پس 
از روش��ن کردن وظای��ف دولت، تفکی��ک وظایف 
حاکمیت��ی از تصدی گری و روش��ن ش��دن نتایج 
ادغام های قبلی، با ریش��ه یابی مناسب در قالب یک 
کار کارشناسی و مطالعاتی به دنبال تصمیم گیری و 
سیاست گذاری جدید در این حوزه بروند. متن بیانیه 
اتاق تهران با اصلاحات نهایی به این ش��رح اس��ت: 
دولت محترم لایحه اصلاح بخشی از ساختار دولت 
را در تاریخ ۱7 خرداد ۱۳9۶ به مجلس ارسال کرده 
اس��ت. این لایحه به تفکیک وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تجارت، راه و شهرسازی و ورزش و جوانان، 
اختصاص یافته اس��ت. اتاق بازرگانی تهران با توجه 
به اهمیت تغییر ساختار از حیث نحوه اثرگذاري بر 
فعالیت هاي بخش خصوص��ی، از ۳ منظر ذیل لزوم 
ممانعت از تعجیل در تصمیم گیری و تامل بیش��تر 
در این باره را از دولت و نمایندگان مجلس خواستار 

اس��ت؛ در مق�دمه توجیهی لایحه اصلاح بخشی از 
س��اختار دولت، به اه�دافی از جمل��ه رعایت اصول 
ارتباط و همبستگی، ضرورت چابک سازي و افزایش 
تحرک دس��تگاه هاي مس��ؤول در حوزه اقتصادي و 
تحقق سیاست هاي اقتصاد مقاومتی اشاره شده است 
درحالی که به نظر می رسد تا زمانی که تعریف جامع، 
شفاف و آینده نگرانه ای از وظایف حاکمیتی دولت با 
رویکرد تعریف مضیق داده نش��ود و تصدی گری ها 
معین و از وظایف حاکمیتی جدا نش��ود، تفکیک یا 
ادغام به اهداف اعلامی منتهی نخواهد ش��د. پس از 
بارها تغییر ساختار، در نهایت در سال ۱۳9۰ موضوع 
ادغام وزارتخانه ها، تصویب و دوباره در خرداد امسال 

لایحه انتزاع آنها طرح شده است. در بررسی سوابق 
هر دو لایحه معلوم می ش��ود در هر دو مورد بررسی 
کارشناسی جامع و دقیقی درباره لزوم تغییر ساختار، 
تعریف ماموریت های دستگاه یا دستگاه های جدید و 
نحوه اجرا و پایش تحولات و عملکرد آنها انجام نشده 
است. این کوتاه مدت شدن تصمیمات راهبردی که 
ماهیت بلندمدت دارند ضم��ن تداعی نوعی تزلزل 
و عدم ثب��ات در تصمیمات اقتصادی دولت در ذهن 
فعالان اقتصادی، موج��ب تحمیل هزینه و افزایش 
ناکارآمدی ها خواهد ش��د. از س��وی دیگر س��وابق 
مطالعات و بررسی هاي اقتصادي جهانی نشان می دهد 
اصلاح ساختار، فرآیندی ظریف و پیچیده است و آثار 

جانبی آن ب��ر مجموعه نهادی دول��ت و ذی نفعان 
بزرگ تر از آثار درونی اصلاح س��اختار است. در سال 
۱۳9۰ به دلیل عدم توجه به الزامات و ش�رایط مورد 
نیاز، ادغام چند وزارتخانه، محدود به تجمیع ص�رف 
آنها شد و در عمل نتیجه اي از اتخاذ سیاست ادغام در 
زمینه اصلاح و تس�هیل فرآیندها، کاهش بروکراسی 
و ایجاد هماهنگی براي تنظیم سیاست هاي تجاري و 
اقتصادی حاصل نشد. این سابقه، ضرورت اتخاذ حزم 
و احتیاط بیشتر و مشورت با ذی نفعان را دوچندان 
می کن��د. با توجه به مراتب ف��وق و ضرورت تنظیم 
صحیح، ضمن برقراري هماهنگی بین سیاست هاي 
مختلف اقتصادی و اجتماعی و پیش بینی س��اختار 
اداري مناسب براي ایفاي وظایف حاکمیتی دولت، 
همراه با ح���ذف تص�دي گري ها و رفع دخالت هاي 
زاید، ای��ن اتاق ضمن تاکید دوباره بر ضرورت اتخاذ 
تص�میمات مهم اقتصادي بر پایه استدلال، تدبیر و 
مبانی کارشناسی دقیق، از نمایندگان مجلس و دولت 
تقاض��ا می  کند از هرگونه تص�میم عاجل در این باره 
پرهی��ز و با دقت نظر و جامع نگری و اولویت دهی به 
تعریف دقیق ماموریت های دس��تگاه های مشمول 
تغییر و تحول و نح��وه تحقق اهداف و وظایف آنها، 
تصمی��م جامع و همه جانبه ای جهت دس��تیابی به 
اهداف کلان اقتصادي کش��ور و ب��ا رعایت منویات 
اس���ناد قانونی موجود، نظیر برنامه ششم توسعه و 
چش��م انداز ایران در افق ۱4۰4 و نیز سیاس��ت های 

کلی اقتصاد مقاومتی اتخاذ کنند.

ض��رورت دارد ک��ه دول��ت ب��رای 
انتخ��اب وزرای اقتص��ادی کابینه 
از ات��اق بازرگانی به عنوان پارلمان بخش خصوصی 
مشورت بگیرد. به گزارش مهر، علاء میرمحمدصادقی 
در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع و 
معادن تهران گفت: دولت در انتخاب وزرای اقتصادی 
از فع��الان بخش خصوصی و اتاق بازرگانی به عنوان 
پارلمان بخش خصوصی مشورت بگیرد زیرا شناختی 
ک��ه اتاق از وضعیت اقتصادی کش��ور و اف��راد دارد 
می تواند در انتخاب وزرا راهگشا باشد اما متاسفانه در 
بخش��ی از دولت و قوای دیگر نگاه از بالا به پایین به 
ات��اق بازرگانی و فعالان بخش خصوصی وجود دارد. 
توجه داش��ته باش��ید که طبق قانون اتاق به عنوان 

مشاور ۳ قوه شناخته شده است ولی متاسفانه شاهد 
عمل به این موضوع نیستیم. وی همچنین توجه به 
تخصص و شایسته س��الاری را نکته مهم دیگری در 
انتخاب وزرا دانست و گفت: »متاسفانه شاهدیم برخی 
افراد که به عنوان وزیر انتخاب می شوند تخصص های 
لازم را در مس��ؤولیتی که برای آن انتخاب ش��ده اند 
ندارند و تنها افراد به دلیل شهرت سیاسی یا اجتماعی 
و... برای وزارتخانه ای انتخاب شده اند که این اشتباه 
است، اتفاقی که از دوران رضاخان در کشور باب شده 
اس��ت. وی ادامه داد: به اعتقاد م��ن باید این نگاه و 

ذهنیت تغییر کند. ما در حال حاضر در وزارتخانه ها با 
افراد و مدیرانی روبه رو هستیم که سال های بسیاری 
است به صورت تخصصی مشغول به کار هستند و به 
هیچ جناح و گروهی هم وابستگی ندارند. به اعتقاد 
من، رئیس جمهور در این دوره می تواند از این افراد و 
مدیران استفاده کند زیرا آنها با ساختار وزارتخانه ها، 
پتانسیل ها و ضعف های آنها آشنایی کامل دارند. این 
فع��ال اقتصادی تاکید ک��رد: در این موقعیت زمانی 
کش��ور و با توجه به فرمایش مق��ام معظم رهبری 
که امسال را به عنوان سال اقتصاد مقاومتی: تولید- 

اشتغال نامگذاری کردند و نیاز کشور به تحول مسائل 
اقتصادی، ضروری اس��ت افرادی انتخاب ش��وند که 
شناخت کاملی نسبت به چالش های اقتصادی کشور 
داش��ته و از طرف دیگر به عاملیت بخش خصوصی 
اعتقاد داشته باشند. وی تصریح کرد: »انتخاب افرادی 
که به ساختار دولتی یا خصولتی معتقدند نمی تواند 
مشکلات کنونی کشور را حل کند. ما نیاز به وزرایی 
داریم که به تولید و ایجاد اشتغال باور داشته باشند 
و ای��ن نکات مهم ب��دون حضور و س��رمایه گذاری 
بخش خصوصی امکانپذیر نخواهد بود، پس کش��ور 
باید به س��متی حرکت کند که کار به فعالان بخش 
 خصوصی واگذار شود و اینگونه است که کشور نجات 

پیدا می کند«.  

اتاق بازرگانی تهران در نقد لایحه تفکیک وزارتخانه ها

دولت هیچ مشورتی با بخش خصوصی نمی کند

برخی به دلیل شهرت وزیر شدند نه تخصص

اتاق

کابینه

کارگر

استاندارد

نمایندگان مجلس از گزارش رئیس کل بانک مرکزی قانع نشدند
سنا
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